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Vážení spoluobčané, 

blíží se vánoční svátky a s nimi konec roku 2022, který nebyl pro spoustu lidí určitě jedno-
duchý. O to více jsme pocítili, jak je důležité radovat se z maličkostí, mít nablízku rodinu a 
přátele. I v této složité době, kdy přibývají starosti, můžeme druhému člověku udělat radost 
slovem nebo činem. Důležité je, abychom hledali to, co nás spojuje, ne to, co nás rozděluje. 

     Přeji vám všem příjemné a klidné prožití vánočních svátků a dětem pod stromečkem 
dárky, které jim vykouzlí úsměv na tváři. V novém roce štěstí, zdraví, pozitivní myšlení a sílu 
na to, abychom dokázali překonávat překážky, které nám život přináší.

     V závěru roku mi dovolte, abych poděkovala všem, kteří nám zpříjemňují a vylepšují 
život v našem městě. Ať jsou to zaměstnanci městského úřadu, zastupitelé, členové spolků 
a organizací, ale také nadšení jednotlivci. Těším se na další spolupráci s vámi v roce 2023.
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SLOVO STAROSTKY

Mgr. Eva Šimlová, starostka

Město Kaznějov uspořádalo ve čtvrtek 8. prosince Vánoční setkání seniorů. O tuto předvánoční akci je mezi důchodci 
každoročně velký zájem a letošek nebyl výjimkou. Vstupenky zmizely doslova rychlostí blesku. Vedení města si pro 

ně letos připravilo opravdu pestrý program. Jako první nastoupili na pódium žáci Základní umělecké školy Kralovice, 
pobočka Kaznějov, kteří se svojí učitelkou Šárkou Štěpánkovou  tvoří dětský folklorní soubor Darebáček. Následovalo 
energické taneční vystoupení skupinky žen sdružených pod názvem Hradecké panenky. Jejich vystoupení prokládaly 
písně všech hudebních žánrů v podání Dua Horizont.



• ve dnech 13. a 14. ledna 2023 (I. kolo) proběhne volba prezidenta České republiky (případné 
II. kolo volby proběhne ve dnech 27. a 28. ledna 2023); v Kaznějově se bude volit jako tradičně 
ve čtyřech volebních okrscích; místo a spádová lokalita pro jednotlivé okrsky jsou uvedeny na 
www.kaznejov.cz na úřední desce pod záložkou „volby“;  

• proběhlo výběrové řízení na realizaci investiční akce Stavební úpravy MŠ Kaznějov Sídliště, do výběrového řízení 
se přihlásily 3 subjekty, na jeho základě byla uzavřena smlouva o dílo na tuto zakázku s firmou MENE Industry 
s.r.o. s cenou 14 531 295,10 Kč bez DPH; 

• bylo vypsáno výběrové řízení na akci – propojení veřejného osvětlení v ulici Ke Škále v Kaznějově, do výběrového 
řízení se přihlásily 3 subjekty, na jeho základě byla uzavřena smlouva o dílo na tuto zakázku s firmou OMEXON 
GA Energo s.r.o. s cenou 673 310,00 Kč bez DPH; 

• proběhlo výběrové řízení na zajištění zakázky na služby Nakládání s odpady ve správním území města Kaznějov, 
byla vybrána firma Marius Pedersen a.s. s nabídkovou cenou 4 178 034,00 Kč bez DPH za 1 rok plnění; 

• rada města schválila finanční příspěvek ve výši 9 000,00 Kč na úhradu nákladů spojených s vystoupením Žihelské-
ho pěveckého souboru v rámci Vánočního koncertu pořádaného v Kaznějově; 

• provozovatel restaurace Modrý hrozen oznámil zvýšení cen obědů dodávaných pro pečovatelskou službu města 
Kaznějov ode dne 1. 12. 2022; cena polévky činí 14,00 Kč, cena hlavního jídla 85,00 Kč; 

• v týdnu od 3. 10. 2022 do 9. 10. 2022 byla vyhlášena akce Týden knihoven, v rámci které byla umožněna čtenářům 
registrace na rok zdarma a prominuto vrácení knih po upomínce bez pokuty; 

• zastupitelstvo města schválilo navýšení neinvestičního příspěvku pro Základní školu Kaznějov, okres Plzeň-sever, 
příspěvková organizace na rok 2022 o částku 900 000,00 Kč z důvodu významného navýšení cen energií; 

• byl upraven ceník pro Víceúčelové kulturní zařízení Kaznějov; změna se týká pronájmu na hodinu ve výši  
247,93 Kč a pronájmu za den ve výši 800,00 Kč bez DPH; 

• Ředitelství silnic a dálnic České republiky (ŘSD ČR) zahájilo realizaci stavby I/27 Rybnice – Kaznějov za cenu ve 
výši 33 627 078,37 Kč bez DPH, zhotovitelem je firma BERGER BOHEMIA a.s.; na této akci se spolupodílí ŘSD 
ČR, obec Rybnice, město Kaznějov a Vodárenská a kanalizační a.s.; část v obci Rybnice již proběhla, část stavby ve 
městě Kaznějov bude realizována v příštím roce 2023; 

• nadále probíhá realizace akce: Kaznějov – rekonstrukce ulice Vřesová v úseku od ulice Plaská k ulici Mrtnická 
(akce je téměř před dokončením); 

• dne 17. 10. 2022 proběhlo ustavující zasedání Zastupitelstva města Kaznějov;
Ing. Květa Hrabíková, tajemnice MěÚ 

„RYCHLÉ INFORMACE“
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Nově zvolené Zastupitelstvo města Kaznějov : Zleva sedící: Ing. Zdeněk Bartoníček, Dana Karbanová, starostka  
Mgr. Eva Šimlová, Ivana Pechátová, Ivana Uhrová, Ing. Petr Valenta a Jindřich Běhounek. Zleva stojící: Bc. Jan Bratek,  
Pavel Štefl, David Müller, místostarosta Ing. Petr Nový, Ing. Jaroslav Hep, Miroslav Šmid, Ing. Martin Brejník a Lukáš Kožíšek.



V poměrně nedávné historii Kaznějova můžeme nalézt 
mnoho zajímavých fotografií s místy či stavbami bě-

hem let zaniklými, zmizelými nebo přestavěnými. Zboura-
né domy, zaniklé živnosti, přeměněná místa… aneb - tyto 
fotografické poklady a skvosty mohou být doma u každého 
z nás. Může se jednat o úplně obyčejné fotografie zachy-
cující například běžné věci rodinného života, nebo cokoliv 
jiného. Snímky, kde fotografující, aniž by chtěl, zachytil i 
něco, co se možná nikomu jinému předtím ani potom ne-
podařilo.
 
Jeden takový snímek ležel dlouhá léta zapomenut ve sta-
rém zaprášeném albu. Zcela nenápadná fotografie zobrazu-
je studentku kaznějovské měšťanské školy Jiřinu Píšovou 
z Rybnice (provdanou Matyškovou) přicházející od schodů 
před dnešním městským úřadem do tehdejší kaznějov-
ské školy. Fotografie datovaná do roku 1950 (nebo těsně 
kolem něj) nám však zachycuje i nenápadnou stavbu, na 
kterou se už dávno zapomnělo a o níž se dochovalo jen mi-
nimum informací. Pevně věřím, že díky nalezené fotografii 
si na malý domeček naproti škole někteří dříve narození 
pamětníci možná ještě vzpomenou. Malé stavení s malou 
výlohou a eternitovou střechou s komínem, jež stávalo při 
cestě do Habeše u bývalého školního hřiště, přímo naproti 
tehdejší školní budově. Zde zveřejněná fotografie domečku 

je také jediná, kterou se mi dosud podařilo získat.
Snímek je o to vzácnější, že existence této malé stavby 
pravděpodobně netrvala dlouho, a proto není zachycena 
na žádném dostupném leteckém snímkování, do té doby 
probíhajícím nad Kaznějovem - například v letech 1938 
nebo 1952. Život malého domku se totiž trefil přesně mezi 
roky leteckých fotografií a z tohoto důvodu jej nemůžeme 

ani na těchto snímcích vidět. 
A co byl onen malý „záhadný“ domek zač a proč se zde 
vlastně nalézal? Jak naznačuje umístění naproti tehdej-
ší škole, měl s ní něco společného. Ano, domeček sloužil 
jako papírnictví a prodejna školních potřeb. Byl postaven s 
největší pravděpodobností v roce 1939, protože ještě téhož 
roku byla uzavřena smlouva na šest let nájmu za 5 Kč na 
rok. Tehdy také probíhala přístavba a nástavba školní bu-
dovy firmou kaznějovského stavitele Václava Mádra a stih-
la se zrealizovat v rekordním čase šesti měsíců. Je možné, 
že stavba malé prodejny probíhala současně s přístavbou 
školní budovy nebo těsně po ní. Školní potřeby v domeč-
ku naproti škole prodával Vratislav Tříska (nar. 1907), 
provozovatel živnosti papírnictví a hokynářství v Kazně-
jově. Josef Křížek v jedné ze svých publikací o Kaznějově 
nazývá tento domeček jako kiosek před školou, který stál 
na školním hřišti s plochou 10 m2. Na některých starých 
fotografiích školy z 50. a 60. let jsou také vidět pozůstatky 
druhého schodiště vedoucího od školy k silnici přesně do 
místa, kde prodejna stávala. Dále je zajímavé, že další malý 
kiosek vznikl ve stejném roce (1939) i u železničního pře-
jezdu, přesněji u stavědla č. 2, což byl malý železniční do-
mek, před lety srovnaný se zemí projíždějícím kamionem.

Svědectví o existenci této další malé stavby nám podá-
vá pamětní kniha železniční stanice Kaznějov doslovně:  
„16. IV-1939 dostavěn a otevřen kiosek (prodejna tabáku) 
u stavědla 2“. I ten nejspíš neměl dlouhého trvání a byl to 
jiný kiosek, než jaký stával u nádražní budovy. O kiosku 
vedle přijímací budovy se píše v pamětní knize také, ale 
pouze o tom, že byl v červenci 1939 rozšířen. Bohužel fo-
tografii kiosku s prodejnou tabáku a novin u železničního 
přejezdu se mi doposud nepodařilo objevit. Stejně jako do-
meček školních potřeb není patrný na leteckém snímková-
ní a ani pamětní kniha se o jeho zániku nezmiňuje. Zánik 
obou kaznějovských kiosků lze tak datovat pravděpodobně 
na počátek padesátých let, kdy probíhala hromadná likvi-
dace soukromých živností.

Václav Forejt

Jedna nenápadná fotografie
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V místě, kde domeček stával, je dnes malé parkoviště.
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Slavnostní rozsvícení vánočního stromu

Slavnostní rozsvícení vánočního stromu každoročně zakončují občané Kaznějova v Šutru, kam se vypravují za živým 
betlémem v podání členů Divadelního souboru Štace. Tato tradice specifického divadelního představení nebyla po-

rušena ani letos. Živý betlém je pokaždé trochu jiný, ale vždy moc pěkný. Letos to bylo zásluhou především šikovných 
štacáckých dětí a juniorů, kteří jsou budoucností souboru.

Valentýna Bílá

Přednáška o poutní cestě do Santiaga de Compostela 

První týden v říjnu pravidelně vyhlašuje Svaz knihovní-
ků a informačních pracovníků Týden knihoven. Je to 

celostátní akce na podporu knih, knihoven a čtenářství. 
Městská knihovna Kaznějov proto uspořádala dne 4. října 
přednášku Ing. Miloslava Šaška o poutní cestě do Santiaga 
de Compostela – Putování Svatojakubskou cestou. 

Přednáška s promítáním fotografií byla velmi zajímavá. 
Pan Šašek vyprávěl o tom, jak spolu se svým kamarádem 
Vlastou poznávali nové kraje a kultury, získávali nové přá-
tele – poutníky i místní lidi a zažili spoustu úžasných až 
někdy neuvěřitelných zážitků. O svém putování napsal tři 
knihy. Popsal cestu od Plzně přes Německo, Švýcarsko, 
Francii a Španělsko. Možná někdo po přečtení těchto knih 
bude mít inspiraci a na pouť se také vydá.

Santiago de Compostela je od vrcholného středověku jedním z nejvýznamnějších katolických poutních míst s velkou 
katedrálou. Katedrála je cílem Svatojakubské pouti, ve španělštině El Camino de Santiago. Historie pouti navazuje na 
legendu, podle které byl svatý Jakub Starší jako jeden z Kristových učedníků poslán konat misijní činnost na Pyrenej-
ský poloostrov. Po návratu byl popraven v Jeruzalému, ale jeho ostatky byly přeneseny zpět do místa jeho misijního 
působení. Podle tradičního výkladu, který nelze doložit dále než do 12. století, ostatky svatého Jakuba Staršího nalezl  
v roce 835 biskup Theodomir z Iria Flavia. Biskup našel místo, kde je svatý Jakub Starší pohřben. 

Soňa Tůmová
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Sára Herianová z Kaznějova získala zlatou Mezinárod-
ní cenu vévody z Edinburghu (DofE). Jedná se o jedno 

z nejprestižnějších světových ocenění, které pod záštitou 
britské královské rodiny motivuje mládež od 14 do 24 let 
rozvíjet své dovednosti a využívat volný čas aktivně. Účast-
níky DofE se stávají především mladí lidé rozhodnutí na 
sobě dlouhodobě pracovat a vždy vítají nové výzvy. 
 

Sára si mohla vybrat ze tří různě dlouhých úrovní progra-
mu – bronzová úroveň s plněním na 6 měsíců, stříbrná s 
minimálním plněním na jeden rok, nebo zlatá na 18 měsí-
ců. Sára v září 2020 sáhla rovnou po nejnáročnější úrov-
ni, zlaté, a letos 21. září převzala ve Valdštejnském paláci 
Senátu Parlamentu ČR mezinárodně uznávaný certifikát o 
splnění programu. Spolu s ní se z úspěchu radovalo dalších 
50 dětí a mládeže z celé České republiky. Sára byla jedinou 
z Plzeňského kraje. Slavnostní Zlaté ceremonie DofE se 
zúčastnil velvyslanec Spojeného království Velké Británie 
a Severního Irska Nicka Archera a místopředseda senátu 
Jiří Růžička. Slavnostní chvíli Sára okořenila ještě proslo-
vem před zaplněným sálem a také výstavou svých fotogra-
fií s názvem Co oči nevidí, to fotka objeví.
 

Její příběh se začal psát ve chvíli, kdy si uvědomila, že je to 
jen a jen o ní a ne o ostatních lidech. „Dříve jsem byla věč-
ně schovaná v koutě a bála se. Bála se opustit svou kom-
fortní zónu. Pořád jsem si kladla otázku, co by na to asi 
řekli druzí, a tak jsem raději zůstala ve své bublině. V době 
lockdownu kvůli pandemii covidu-19 jsem ale začala svoji 
bublinu postupně opouštět. Začala jsem se zapojovat do 
různých projektů a jedním z nich bylo právě DofE. Cítila 
jsem, že mě posune dál, a že kdybych tuhle příležitost ne-
využila, jednou bych toho litovala,“ popsala začátky osm-
náctiletá Sára s tím, že program jí ukázal, že je fajn dělat 
něco navíc, než jen chodit do školy. 
 

Jako studentka plaského gymnázia se do programu přihlá-
sila spolu s dalším žákem, ten ale program nedokončil. Ono 
totiž věnovat se pravidelně po delší časový úsek několika 
aktivitám, vyžaduje velkou dávku odhodlání, trpělivosti a 
vytrvalosti. I Sára přiznala, že zpočátku měla dny, kdy se 
jí do některých aktivit nechtělo. To se ale časem změnilo.
Za rok a půl, kdy se vzdělávala v oblasti dobrovolnictví, 
sportu a dovednostech, se jí život hodně změnil. Každý 
týden se musela minimálně jednu hodinu věnovat všem 
těmto oblastem. Musela také o svých aktivitách pravidelně 
podávat jakési hlášení. Chcete-li důkazy, že se ´neflákala´. 
V dobrovolnictví si vybrala sběr odpadků v Kaznějově a 
pomáhala seniorům. „On-line jsem si povídala se seniory, 
aby se necítili sami, řešili jsme jejich problémy,“ vysvětlila 
studentka septimy, která výuku v současné době kombinu-
je se studiem na německé škole. 
 

V kategorii sportu si vybrala otužování a tak řada Kaznějo-
váků ji mohla vídat na  koupališti, jak si užívá ve studené 
vodě. Posilování imunitního systému se jí zalíbilo natolik, 
že se mu věnuje i nyní po skončení programu. 
 

V oblasti dovedností se rozhodla zdokonalovat se ve foto-
grafování. „Koupila jsem si fotoaparát a rok jsem jezdila 
na kurz do Plzně. Jenže pak přišel covid a byl konec. Řekla 
jsem si, že když už mám poměrně drahý přístroj, musím 
se s ním pořádně naučit zacházet a pak umět lépe sním-
ky zpracovat v počítačovém programu. Za cíl jsem si dala 

uspořádat pak výstavu, což se mi podařilo,“ uvedla na pra-
vou míru Sára. Prozradila, že fotila, na co měla právě ná-
ladu. A tak se ve Valdštejnském paláci objevil například 
snímek zasněžené zaniklé trati u našeho koupaliště, růže v 
Plzni či otevřená kniha se žlutým kvítím.
 

Součástí DofE byla také dobrodružná expedice, jejíž účast-
níci museli zkrátka dokázat, že přežijí v přírodě. Sára vyra-
zila o letních prázdninách s malou skupinou vrstevníků na 
čtyři dny a tři noci do Chorvatska. „Všechny věci si musíte 
nést s sebou, nesmíte si nic koupit. Spali jsme ve stanech, 
pod širákem, museli jsme si naplánovat cestu, denně ujít 
minimálně šest kilometrů, na vařiči si uvařit jídlo, večer si 
vybalit, ráno sbalit a vyrazit na túru, zkrátka se o sebe po-
starat. Cestou jsem fotila a opět o našich aktivitách podá-
vala informace,“ vzpomíná Sára, že snad nejhorší na celé 
expedici bylo úmorné vedro. Z pořízených snímků chce 
vytvořit kalendář, vydražit ho a výtěžek věnovat postižené 
dívence. 
 

K ukončení zlaté úrovně programu musela také zvládnout 
vyrazit na týden se zcela neznámými lidmi do neznámého 
prostředí. Opět si mohla vybrat z kategorie dobrovolnictví, 
nebo dovedností. Přes sociální síť si vyhledala česko-ně-
mecký program zaměřený na jízdu na kolech. A vyrazila 
s cizími lidmi do Ostravy. „Bylo nás 30, já byla nejmlad-
ší. Důležité bylo, že jsme museli mluvit jen německy, čímž 
jsem se zdokonalila v tomto jazyce,“ ukázala přínos pro-
gramu. 
 

A co jí DofE dalo? „Je to možnost do života, nebýt líný. 
Otužování mě naučilo vytrvalosti, fotografování preciz-
nosti a sbírání odpadků ohleduplnosti. Měla jsem možnost 
seznámit se s úžasnými lidmi a něco zažít. Něco, co nikdy 
nezapomenu. Ale žádný příběh se bez překážek opravdu 
neobejde. A že jich bylo také celkem dost. Pokud ovšem vě-
říte sami v sebe, tak jste nezastavitelní a dokážete cokoliv. 
Nemá cenu odkládat věci na jindy,” shrnula. 
 

Svoji energii chce a dává nyní do toho, aby o programu, 
který v České republice běží od roku 1995, vědělo co nejví-
ce dětí a aby se do něj zapojily. Byla už proto na přednáš-
ce na Elektrotechnické střední škole v Plzni a chystá se na 
další. Tomu, kdo se rozhodne do programu vstoupit, chce 
Sára předat zkušenosti a když bude potřeba, pomůže. In-
spirovala už například svoji mladší sestru Elču.
Mezinárodní cena vévody z Edinburghu se za 60 let své 
existence rozšířila do více než 140 zemí světa. 

Valentýna Bílá

Pokud věříte sami v sebe, jste nezastavitelní a dokážete cokoliv
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Výjezdy JPO SDH Kaznějov od 14. června do 29. listopadu 2022
24. června 16:59: technická pomoc - vosy na bytovce
Jednotka provedla na žádost města likvidaci vos na balkóně a poté se vrátila zpět na základnu.

28. července 10:39: technická pomoc - sršní hnízdo pod střechou hájovny, na místě lešení, 10 m vysoko
Jednotka vyjela na příkaz KOPIS na odstranění nebezpečného hmyzu. Po dojezdu na místo události byl proveden prů-
zkum, kterým bylo zjištěno, že při opravě střechy hájovny se ve štítech budovy nachází sršní hnízda, která ohrožují děl-
níky na opravě střechy. Jednotka prostor uzavřela, poté  členové jednotky za pomoci ochranného oděvu proti bodavému 
hmyzu a vysavače s postřikem provedli odstranění hnízd sršňů. Místo bylo monitorováno cca 15 minut, poté znova 
postříkáno látkou na odstranění hmyzu. Jednotka předala místo události stavbyvedoucímu, uklidila věcné prostředky a 
vrátila se zpět na základnu.

26. srpna 15:38: požár - kouř z motoru osobního automobilu, parkoviště u Normy
Po dojezdu JPO na místo události již nebylo plamenné hoření. Jednotka provedla průzkum a zajistila místo události. 
Průzkumem bylo zjištěno, že již nedochází k plamennému hoření. Majitel provedl zahašení před příjezdem jednotky. 
Jednotka setrvala na místě do dojezdu HZS PK stanice Plasy a po dohodě s velitelem HZS se jednotka vrátila na základ-
nu.

2. října 17:30: technická pomoc - pohřešování seniora
Při jízdě na místo zásahu bylo oznámeno KOPIS zasahujícím jednotkám, že pohřešovaná osoba byla nalezena. Následně 
jednotka JSDH Kaznějov přijela do obce Lomnička č.p. 18. Jednotka spolupracovala se ZZS Plzeň na zjištění zdravotní-
ho stavu pohřešované osoby. Po domluvě s velitelem zásahu HZS Plasy se jednotka vrátila na stanici.

 Za JPO SDH Kaznějov velitel družstva Ing. Marek Vejvoda

Vernisáž výtvarného oboru ZUŠ Kralovice 

V Muzeu Horní Bříza se 10. listopadu konala vernisáž výstavy výtvarného oboru žáků ZUŠ. Vystavují zde společně žáci 
z hornobřízské i kaznějovské pobočky. Jedná se již o jejich třetí výstavu. 

Na vernisáž dorazili mladí autoři s doprovodem svých příbuzných a známých v hojném počtu. Prohlédli si vystavená 
díla a poslechli hudební vystoupení Terezky Skalové a Petra Fikara, kteří jsou žáky výtvarného a hudebního oboru. Na 
výstavě je prezentován výběr kreseb a maleb, které vznikly během posledního půlroku. Jedná se o třicet rámů, v nichž 
každý žák nalezne minimálně jednu svoji práci. Můžete se pokochat rozmáchnutými barevnými dětskými malbami, ale 
i klasicky pojatými kresbami. 

Výtvarný obor funguje v Horní Bříze již třetím rokem, v Kaznějově teprve druhým. Celkem má 24 žáků.  Skupiny jsou 
věkově pestré, aktuálně je nejmladší žákyni 5 let a nejstarší 14. Plánujeme výstavy obou skupin pořádat společně, na 
podzim v Horní Bříze a na jaře v Kaznějově. Pro žáky se jedná o možnost shlédnout práce, které tvoří na druhé pobočce, 
a třeba se s nimi i seznámit.

Kdo vernisáž nestihl, má možnost výstavu navštívit v rámci otevírací doby muzea. Děkujeme městu Horní Bříza za mož-
nost výstavu v muzeu uspořádat a panu místostarostovi Petru Kozovi za úvodní slovo. Již nyní se těšíme na další výstavu 
a práce, které žáci v budoucnu vytvoří.

Alice Pokorná, ZUŠ Kralovice 
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Šachová partie v přírodě 

Dřevěný šachový stůl. To je novinka, která se u příleži-
tosti výročí vzniku samostatného československého 

státu objevila na prostranství kolem Stromu svobody u 
Kaznějovského potoka. 
Lokalita v Habeši se od roku 2018, kdy byla lípa srdčitá 
u příležitosti sta let republiky vysazena, stala oblíbeným 
místem místních obyvatel. Návštěvníci, kteří přijedou na 
kolech, si je zde mohou odložit do dřevěného stojanu, na 
připraveném ohništi rozdělat oheň a opečenou klobásu či 
buřta si vychutnat v sedě na lavičkách, přitom obdivovat 
vkusně vytvořený rozcestník, nebo se zajít podívat do blíz-
kého potoka, jak se voda převaluje po ručně vyrobeném 
mlýnku. 
A teď máme navíc možnost chvilky volna v přírodě strávit královskou hrou na zbrusu novém šachovém stole. Stačí si 
přinést figurky, nebo úplně postačí kamínky, které najdete procházkou k lípě. Zásluhu na tom všem má Vladimír Mencl 
a další nadšenci kolem něj. Vladimír lokalitu pravidelně udržuje posekanou, v čistotě, mladý strom zalévá a každoročně 
prostranství ozvláštní novým nápadem. Na letošním přátelském setkání u lípy 28. října prozradil s úsměvem, že už má 
v hlavě další nápad, čím nás potěší příště. Víc ale prozradit nechtěl.  

Děkujeme mu za jeho nadšení a elán a přejeme mu hodně skvělých nápadů. 

Valentýna Bílá Takový slet čarodějnic a čarodějů Kaznějov ještě nezažil 

Pokud jste se v úterý 25. října večer pohybovali v okolí 
lesa za kotelnou, možná jste si připadali jako v Brada-

vicích nebo jiné kouzelnické škole. Hemžilo se to tam totiž 
malými čarodějnicemi a čaroději. Nebyla to náhoda. Ko-
nala se zde tradiční Halloweenská procházka, tedy krátká 
stezka lesem s úkoly pořádaná spolkem Pohyb Kaznějov. 
Letošní téma bylo právě Slet čarodějnic a čarodějů. A kdy 
jindy uspořádat takový slet než v den částečného zatmění 
Slunce. Počasí se vydařilo, odpoledne ještě svítilo sluníč-
ko a ani večer nebyla velká zima. Účastníci vzali přípravu 
opravdu zodpovědně a na palouk za kotelnou se jich k de-
seti čarodějnickým tetám slétlo 150. Tentokrát stezka pro-
věřila, jakou mají tito čarodějové  a čarodějnice paměť. Měli 
si zapamatovat kouzelnické rekvizity, které během cesty vi-
děli na obrázcích, a v cíli je sdělit čarodějnickým tetám. Za 
to si mohli z čarodějného kotle vytáhnout malou odměnu. Všem účastníků moc děkujeme a těšíme se za rok opět na 
shledanou.  

 Za Pohyb Kaznějov Pavla Říhová 

Týmy staršího žactva si z turnaje v přehazované a minipřehazované trojic odnášejí brambory i zlato

V sobotu 12. listopadu se ve Zruči konal turnaj v přehazo-
vané staršího žactva a v minipřehazované trojic mlad-

šího žactva. Protože na hodiny sportovních a pohybových 
her chodí letos poměrně hodně dětí, mohli jsme postavit 
2 týmy v kategorii starší žactvo III i 2 týmy trojic v kate-
gorii žactvo II. Všechny týmy sváděly napínavý souboj se 
soupeři, u týmu B v kategorii III se dvakrát rozhodovalo 
až v tiebreaku. Bohužel zápas o 3. místo tento tým právě 
v tiebreaku těsně prohrál, a tak na něj zbyly jen pomysl-
né brambory. Chuť nám ale spravil tým A v kategorii II, 
kterému se ve skupině dařilo a suverénně vyhrál finálový 
zápas a získal tedy zlaté medaile. U našich dvou týmů z  
kategorie II to vypadá, že si s týmy z kategorie III domluvily 
strategii, protože tým B také obsadil po porážce v souboji o 
bronz 4. místo a tým A zvítězil. Všem účastníkům děkujeme 
za skvělou reprezentaci a medailistům ještě jednou gratulujeme. 

 Za Pohyb Kaznějov Pavla Říhová 
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Kroužky v Radovánku začaly dříve a je jich více

Od začátku školního roku RADOVÁNEK nezahálel. Le-
tos jsme spustili kroužky o dva týdny dříve, než jak to 

bylo minulé roky, a připravili jsme si pro Vás spoustu no-
vinek. Nově se v Kaznějově rozjel taneční kroužek Spider 
DC, a to jak pro malé, tak i pro velké tanečníky. Vyzkoušet 
si můžete i lukostřelbu, cvičení pro rodiče s dětmi nebo 
keramiku pro nejmenší či naopak pro dospělé. Keramické 
workshopy probíhají jednou měsíčně a přihlašovat se mů-
žete na prihlaseni.radovanek.cz.

Od září jsme uskutečnili i mnoho akcí. První z nich byla vel-
ká akce na náměstí Republiky v Plzni JETOTU 24.9.2022, 
na které se podílela všechna pracoviště a kde jste mohli 
najít sport, tanec, společenské, výtvarné, technické i pří-
rodní aktivity. Přitom probíhal i program na pódiu, a to 
v podobě přednášek, vystoupení a prezentace činnosti. 
Motem této aktivity Střediska volného času RADOVÁNEK 
byla Planeta Země, život a vzdělávání. Chtěli jsme zacílit 
na účast České republiky v předsednictví Rady Evropské 
unie, na témata udržitelnosti a také na podporu nada-
ných, talentovaných dětí a žáků napříč Plzeňským krajem.  
Dne 18. 10. 2022 proběhla interaktivní soutěž pro žáky zá-
kladních škol Plzeňského kraje na podporu Světového dne 
zraku pod názvem Tma a život - Darkness and life. Cílem 
celé soutěže je uvést žáky 5. – 8. ročníků do interaktivního 
prostředí. To se povedlo a žáci měli možnost zažít velkou 
show, kde měli příležitost zjistit, „jaké je to nevidět,“ setkat 
se v týmu s protihráči, zažít zábavu a ponaučení, a také se 
setkat s elitou mimořádně nadaných dětí ze Střediska vol-
ného času RADOVÁNEK.

V Kaznějově jste se mohli zúčastnit akce Drakiáda, která 

byla velmi povedená. Sešlo se přes 40 účastníků, kteří se 
utkali v souboji o nejdéle létajícího draka, o nejvýše léta-
jícího draka a o nejhezčího doma vyrobeného draka. Po 
celou dobu akce bylo připraveno občerstvení od restaurace 
Modrý Hrozen a výtvarné dílničky. Na konec se opékaly 
buřty. Další uskutečněnou akcí bylo krajské i okresní kolo 
soutěže v deskových hrách, odkud mohli ti nejlepší postou-
pit na mistrovství ČR. Účastníci se utkali ve hrách Rummi-
kup, Turbo prší a Ubongo. V listopadu jsme připravili akci 
Lampionový průvod, který je již v Kaznějově tradicí, a také 
akci pro dětský domov DOMINO, a to Lesní stopovačku, 
kdy proti sobě soutěžily rodinné skupiny. Ty musely jako 
tým hledat stanoviště v lese a plnit jednotlivé úkoly, které 
byly zaměřené sportovně, vědomostně, ale i společensky.

Z víkendových akcí proběhly Patláky, což je soustředění 
plastikových modelářů, které probíhá téměř každý mě-
síc. V říjnu jsme jeli s dětmi do Prahy na akci Praha patří 
dětem, která je vždy spojená s historií. Letos byl tématem 
atentát na Heydricha, neboť uběhlo 80 let od této význam-
né události. Děti plnily mnoho úkolů sportovně i vědo-
mostně založených a mapovaly Prahu dle starých map. V 
prosinci proběhne ještě soustředění Dramatického krouž-
ku a Spider DC.

V prosinci byla také Vánoční besídka, kde prezentujeme 
kroužky a naši činnost. U toho si všichni mohli nazdobit 
perníčky, občerstvit se čajem a shlédnout výstavu malých i 
velkých keramiků a malých i velkých výtvarníků.
Za tým RADOVÁNKU Vám přeji krásné Vánoční svátky a 
do nového roku 2023 hlavně hodně ZDRAVÍ!

Ať prožijete nový rok 2023 ve zdraví, štěstí a radosti. 

Miroslav Tischler
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Podzim byla jízda!

Tak už jsme se v novém školním roce rozkoukali. Naši 
nejmenší krásně vpluli mezi starší kamarády, osvojili 

si školková pravidla a zvyky - takzvaně si to sedlo, a začala 
zábavná jízda. Slovo nuda nám bylo ve školce na sídlišti 
cizí, protože celý podzim a předvánoční čas byl doslova na-
bitý pestrými činnostmi a akcemi. 

V rámci projektu Celé Česko čte dětem nás začala navště-
vovat paní Olga Nováková alias čtecí babička Oli. Jednou 
týdně čte dětem ze třídy Kytičky tématickou pohádku před 
spaním. 

Na tvořivém podzimním odpoledni si děti společně s ro-
diči vyrobili krásné podzimní dýně, pavoučky, lampiony, 
lucerničky. Díky své fantazii a šikovným ručkám si tak děti 
vytvořily hezkou výzdobu do svých dětských pokojíčků. 
Zábavné bylo i vánoční focení, které pro naši mateřskou 
školku opět zajistil skvělý pan fotograf  Martin Krulich. 
Fotky, které vznikly, jsou nádherné a při předání rodičům 
v šatně rozbrečely dojetím nejednu maminku. Těšíme na 
pana fotografa i za rok.

V polovině listopadu jsme přivítali v naší školce zájezdní 
divadélko Letadlo s pohádkou V korunách stromů – pod-
zim. Děti se hravou a zábavnou formou dozvěděly, co 
všechno je pro toto roční období typické. A největší radost 
udělalo dětem aktivní zapojení do děje pohádky. Na závěr 
představení sklidily usměvavé a milé paní herečky upřím-
ný dětský aplaus. Úplnou novinkou v naší školce byl výlet 
autobusem do solné jeskyně, kde si děti užívaly spontánní 
hru spojenou s relaxační ozdravnou chvilkou. Výlet se vy-
dařil a jistě nebyl poslední. Jako každým rokem, i letos, 

jsme měli plné ruce práce s přípravou na příchod Mikuláše 
a na společné setkání Kytiček, Sluníček a Soviček u vánoč-
ního stromečku. Třídami zněly hlásky malých zpěváčků a 
básníků, když procvičovaly písničky a básničky. Všechna 
okna, nástěnky, stolečky a šatny zářily hezkou sváteční vý-
zdobou a dětskými obrázky. A pak, v týdnu před Štědrým 
dnem, jsme se společně u školkového stromečku naladily 
na tu správnou vánoční náladu. Rozbalili si dárky, které 
nám Ježíšek do školky nadělil, a popřáli si šťastné a veselé!

Ať prožijete nový rok 2023 ve zdraví, štěstí a radosti. 

Za MŠ Kaznějov sídliště Kateřina Mandousová
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Takový byl podzim ve školce Pod Továrnou

Jako mávnutím kouzelného proutku se blíží konec roku 
2022.

 
Říká se, že zážitky se nedají sčítat, zážitek nemá délku a 
šířku. Má - anebo nemá - jen hloubku. Proto se snažíme, 
aby děti nejen slyšely, ale i viděly a osobně zažily a ochut-
naly to, co se učí. Osobní zkušenost a praxe je nejlepším 
učitelem pro všechny děti, kterým připravujeme zajíma-
vou a inspirativní náplň. 

Ve všech třídách je nastaven Integrovaný blok, který obsa-
huje cíle a činnosti, kterými vedeme děti k samostatnosti, 
ke spolupráci i k sebevědomí. S dětmi jsme si užívali krás-
ného podzimu a babího léta, které jsme trávili převážně v 
lese, chodili jsme na houby a pozorovali přírodu.

Dne 29. září jsme zajeli do Centra stavitelského dědictví v 
Plasích  s expozicemi tradičních stavebních řemesel.  V zá-
žitkových dílnách se děti seznamovaly s různými materiály 
a dopolední program si užily. O pár dní později, 13. října, 
jsme se s dětmi do Plas vrátili, tentokrát ale do ZOO.

Dne 19. října se uskutečnilo již tradiční pomyslné Zamyká-
ní zahrady. Programu a soutěžím pro děti přihlíželi jejich 
rodiče. Děti soutěžily a plnily připravené úkoly na stanovi-
štích, třídily přírodniny, stavěly domečky z listí, malovaly a 
tvořily podzimní korunu, hádaly hádanky a za svoji snahu 
obdržely sladkou odměnu. Záměrem byl společně strávený 
čas dětí, rodičů a učitelů v podzimní přírodě.

Předvánoční focení vystrojených a usměvavých dětí s roz-
svícenou lucerničkou a s dalšími zimními stylovými deko-
racemi probíhalo 25. října. Od 7. listopadu jsme začali s 
dětmi navštěvovat Solnou jeskyni ve Vískách u Horní Bří-
zy. V jeskyni je specifické mikroklima s minerály, které po-
máhají uvolnění, relaxaci a hlavně prevenci viróz, chřipek 
a nachlazení. Pro děti všech věkových kategorií je to vítaná 
změna a novinka.

Pojízdné divadlo Letadlo přijelo do mateřské školy 21. lis-
topadu. Děti si  procvičily všechny symboly podzimu s ná-
zvem V korunách stromů. V pondělí 5. prosince navštívil 
děti již tradičně Mikuláš, čert a anděl - symbolická trojice, 
která se přichází přesvědčit, zda byly děti během roku hod-
né.  Od 12. prosince budou mít děti ze všech tří tříd  vánoč-
ní besídky  pro rodiče a přátele školy, aby předvedly, co se 
od září naučily. Celý prosinec patří adventním tradicím a 
čekání na nejkrásnější svátky v roce s vůní šípkového čaje, 
perníčků, koled a pohádek.

 Šťastné a veselé! 

Za MŠ Pod továrnou Jana Kotrchová 
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SOLASIDO - Naše pěvecké hvězdy zářily

Pěvecká soutěž SOLASIDO má v kaznějovské škole dlou-
hodobou tradici. Poprvé naši žáci svá pěvecká umění 

předvedli v roce 2003. Letos, po velké odmlce, jsme si již 
pošesté všichni užili velkolepou show. Celé soutěži před-
cházel regulérní konkurz, do kterého se přihlásilo 39 žáků 
z 1. i 2. stupně. Z úspěchu, a tedy postupu do samotné sou-
těže, se radovalo 31 dětí, které hned druhý den nahrávaly 
svoji píseň pomocí profesionální zvukové techniky tak, aby 
vznikl co nejlepší zvukový záznam. Samotná soutěž vyvr-
cholila 23. listopadu, kdy všichni soutěžící dopoledne při 
generální zkoušce zazpívali svoji píseň před ostatními žáky 
naší školy. Zpěváci byli rozděleni do třech věkových kate-
gorií: 1. kategorie - 1. -3. třída, 2. kategorie - 4. -6. třída,  
3. kategorie -  7. - 9. třída.

Soutěžní galavečer moderoval Petr Jančařík a sál praskal 
ve švech. Naše hvězdy přišli podpořit nejen nejbližší členo-
vé rodiny, ale i spolužáci, vedení školy a učitelé, kteří byli 
právem pyšní na své žáky. Pěvecké výkony byly obdivu-
hodné, proto bylo velmi těžké vybrat z každé kategorie tři 
nejlepší. Toto bylo úkolem odborné poroty, jejímž členům 
nikdo jejich rozhodování nezáviděl.

Vítězové si odnesli hodnotné ceny a všichni ostatní pamět-
ní listy, CD s nahranými písněmi, drobný dárek od MěÚ 
Kaznějov, ale hlavně nezapomenutelné zážitky z opravdové 
pěvecké soutěže, která měla vynikající úroveň. Chtěla bych 
poděkovat všem zúčastněným za jejich odvahu, za úžasné 
pěvecké výkony a vítězům všech kategorií ještě jednou po-
blahopřát. Celý večer byl skvělým kulturním zážitkem. 

1. kategorie
1. místo: Matěj Krejcar (3. B ) - Trezor
2. místo: Daniel Müller (3. A ) - Ach synku, synku
3. místo: Anastasia Dovganiuc (2. B ) - Není nutno 
 Tereza Skalová ( 3. B ) - Malé kotě

2. kategorie: 
1. místo: Eliška Dolejšová (6. A ) - Vše naleznem
2. místo: Beata Šlehoferová (4. B ) - Pátá
3. místo: Lenka Miklošová (6. B ) - Sladké mámení

3. kategorie:
1. místo: Jan Hrdina (9. B ) - Can´t help falling in love
2. místo: Viktorie Čermáková (8. A ) - Nechte zvony znít
3. místo: Daniel Lukeš (9. B ) - Na kameni kámen 
 Kristina Hroncová (9. B ) - Půlnoční

Edita Beranová
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Deváťáci provázeli v plaském klášteře

Žáci 9. ročníku si vyzkoušeli, jaké to je být v roli průvodce 
v druhém nejstarším cisterciáckém klášteře v Čechách. 

Své rodiče a učitele provedli v budově konventu, tedy 
obytné budově mnichů. Vysvětlovali, jaký zásadní význam 
měli cisterciáci pro obhospodařování naší krajiny, jak se 
architekt Santini vypořádal s bažinou, na které byl klášter  
v 18. století postaven, nebo co vše se skrývá pod heslem 
Ora et labora – Modli se a pracuj. Vyzkoušeli si tak, jak 
náročné je průvodcovské řemeslo, kdy průvodce nemá jen 
dobře vědět, o čem mluví, ale jak důležité je mluvit nahlas, 
plynule a dívat se přitom na publikum. Získali tak zkuše-
nost, která se jim bude určitě i v budoucím životě hodit. 
Ještě jednou žákům moc děkuji a také velmi děkujeme 
správě plaského kláštera za to, že nám toto jedinečné pro-
vázení umožnila. 

Ilona Barbořáková

Projektový den „Rodinný rozpočet“ 

Dne 25. 11. 2022 proběhl v osmých třídách projektový den s názvem „Rodinný rozpočet“. Ing. Lenka Škabradová 
pozvala odborníka z praxe, paní Evu Vízkovou, která díky bezplatnému výukovému programu „Finanční vzdělávání 

ČSOB pro školy“ žáky velice poutavě uvedla do světa finanční gramotnosti. Zazněla například témata: rodinný rozpočet, 
rodinné finance, banky, pojištění, exekuce, digitální bezpečnost, digitální gramotnost, půjčky v bankovním a nebankov-
ním sektoru.  

Žáci se dozvěděli, co znamenají pojmy di-
gitální dinosaurus, digitální přistěhovalec 
a digitální domorodec. Měli si například 
tipnout, jakou hodnotu v korunách čes-
kých má balíček skartovaných bankovek  
(200 000 Kč), který paní Vízkové poskytla 
ČNB pro účely této výuky. Žáci se museli 
zamyslet nad různými otázkami vztahující-
mi se k tématu „Rodinný rozpočet“ – jaká 
půjčka má smysl a jaká ne, co vše je dobré 
zahrnout do pojištění, dále co znamená v 
praxi exekuce. Žáci se dozvěděli více k té-
matu peníze – kdo jediný je smí vytisknout 

a kdo jediný zlikvidovat (ČNB). Diskutovalo se, jak to chodí v bankovním a nebankovním sektoru, především, kde je 
výhodné si půjčovat a kde vůbec ne a jaká to skýtá další úskalí. Na závěr žáci mohli uplatnit své nově získané dovednosti 
v soutěžním kvízu Kahoot, přičemž zde byla navíc motivace v podobě získání věcného dárku (modrého maskota ČSOB 
- chameleona) za získání 1. místa. 

Tento projektový den zajistil zpestření výuky a zároveň má pro žáky velký přínos do jejich budoucnosti, což je velmi 
důležité v současné době nástrah snadno dosažitelných půjček a následných exekucí.  

Lenka Škabradová

Přijel k nám autobus plný vědy!

Ve středu 21. září k nám před školu při-
jel autobus plný vědy - EDUBus. Pá-

nové, kteří v něm představují vědu v hravé 
formě, se věnovali našim žákům pátých a 
osmých tříd. Všichni si mohli vyzkoušet 
pokusy se suchým ledem, výrobu elektřiny 
pomocí světla a další. 

Petr Štál



Září

Mašková Jiřina  99
Němec Milouš   89
Semelková Miloslava  88
Baborová Zdeňka              88
Karbanová Danuše  86
Vavříková Danuška  86
Šťastná Pavlína  86
Krauz Václav                  86
Hanzlíčková Věra  85
Loukotová Zdeňka  84
Brožová Jarmila  83
Šimice Václav               82
Sachr Josef   82
Dolejšová Vlasta  82
Svobodová Zdeňka  81
Seidlerová Marie  80
Široká Zdeňka   80

Říjen

Šperlová Věra   94
Műllerová Helena  90
Ingrišová Krista  83
Bouda Václav   83
Beranová Ludmila  82
Pašková Věra   81
Šógor Ladislav   81
Úlovcová Jana   81
Běhounková Anna  80 

Listopad

Nováková Hana  89
Kubricht Vladimír  85
Čechová Zdeňka  85
Holotová Anna  83
Drábková Nora  82
Jurášek Rudolf  80
Šmídová Věra   80

Město Kaznějov blahopřeje všem občanům, kteří se dožili v  
září, říjnu a listopadu letošního roku významného životního jubilea:

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

Září

Sofie Tetřevová
Diana Švamberková

Listopad

Kristýna Šimlová 
Jonatan Hraběta

Město Kaznějov vítá nové občánky:
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Zdravotní sestřička oslavila devadesátiny

Když se vysloví jméno paní Heleny Müllerové z Kaznějova, 
snad každému z řad dříve narozených se v paměti ihned ob-

jeví silueta zdravotní sestřičky u praktické lékařky Věry Paškové. 
Paní Helena se celý svůj pracovní život věnovala této profesi a 
je to už 32 let, kdy odešla do důchodu. A letos 29. října oslavila 
významné životní jubileum, devadesátiny. 

Ale pojďme se vrátit na úplný začátek. Kniha života paní Helenky 
se začala psát v hájovně v Krašovicích, kde se jako prvorozená 
narodila manželům Výškovým. Její maminka Marie se věnovala 
domácnosti, otec Josef pracoval jako hajný u Metternicha, teh-
dejšího majitele plaského kláštera. První rána osudu přišla, když 
druhorozená dcera Marie zemřela v šesti letech na záškrt. Těž-
ké období nastalo také po odchodu Helenčiny maminky. Bylo jí 
pouhých 25 let. Otec, který ovdověl velmi brzy, si později našel 
druhou ženu, se kterou měl další dvě děti – syna a dceru. Všichni 
sourozenci spolu mají krásný vztah, a když jim to zdraví dovolí, 
scházejí se dodnes. 

„Chodila jsem do měšťanské školy do Dolní Bělé a pak jsem na-
stoupila na rodinku do Plzně. Ta ale byla po dvou letech zruše-
na a přemýšlela jsem, co budu dělat. Moje teta byla zdravotnice, 
měla ve zdravotní škole v Opavě známé a tak mě tam dostala. 
Tam jsem chodila dva roky. Hned po studiích jsem se vdala a 
očekávala příchod syna,“ vzpomínala  oslavenkyně, jak se dostala 
ke své budoucí práci. Tu začala vykonávat po dvouleté mateřské 
dovolené. Při vyprávění vzpomínala, kolik lidí za celý svůj život 
díky práci ve zdravotnictví poznala. 

S budoucím manželem a celoživotní láskou Jiřím se seznámila v 
Plasích, kam jezdila za příbuznými na chatu. A hned vedle měli 
chatu Müllerovi, kde trávili víkendy. Bylo jí asi sedmnáct. Jakmi-
le se Jiří vrátil z vojny,  vzali se. Bylo to na úřadě v Horní Bříze 
a psal se datum 16. května 1953. O pět měsíců později se narodil 
syn Petr. „Maminka má narozeniny 29. října, já mám též stejné 
datum narození a tatínek měl narozeniny 31. října. Vždycky ří-
kám, že mu dala krásný narozeninový dárek,“ prozradil dnes už 
69letý syn. 

Paní Helena se z Krašovic přistěhovala za manželem do domu 
jeho rodičů u kapličky, kde žije dodnes. Zpočátku žili všichni 

skromně pohromadě, později si novomanželé přistavěli patro. 
„Děda (tchán) byl vyhlášený klempíř, který měl dílnu u domu a 
učil tomuto řemeslu mnoho mužů z okolí.  Babi (tchýně) měla 
jako jediná v Kaznějově mandl, také na dvoře u domu, a lidé z 
Kaznějova si k ní chodili mandlovat prádlo,“ vyprávěla. Připo-
mněla, že její manželství nezačalo v příliš ideální době, protože v 
roce 1953 přišla měnová reforma a lidé přišli o své úspory.
Práce zdravotní sestry paní Helenu celý život naplňovala. Ještě 
dva roky v důchodu jezdila za pacienty, kteří se nemohli dosta-
vit do ordinace, domů. „Držela jsem také služby na pohotovosti v 
Plasích,“ vzpomínala na mládí.

Ráda četla, pletla, háčkovala, zejména svetry a ponožky, pořídila 
si k tomu šicí a pletací stroje. S rodinou často jezdívala na vý-
lety po hradech, zámcích, zajímavých místech a po příbuzných.  
Co s manželem vypěstovali na zahrádce, to do posledního plodu 
zpracovali. A tak se jim ve spíži ukrývalo velké množství sklenic s 
džemem, medem, kompoty, bylinkami a s různými pochutinami. 
I když si před třemi roky paní Helenka zlomila nohu v krčku, 
vrátila se zpět do aktivního života, téměř jako by se jí nic nesta-
lo. Loni v červenci ale pan Jiří (celoživotní dobrovolný hasič) ve 
věku nedožitých 93 let zemřel. Prožili spolu 68 let manželského 
života. S láskou na něj vzpomíná vnuk Jiří, vnučka Eva a pravnuk 
Tadeáš, kteří paní Helence chodí vypomáhat s chodem domác-
nosti a zahradou.  
      Valentýna Bílá
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Šachový turnaj s mezinárodní účastí

Šachový klub Garde Kaznějov uspořádal po dvouleté 
nucené covidové pauze šachový turnaj v rapid šachu 

Pilsner Urquell Open. Ten se uskutečnil v krásných pro-
storách Reprezentativního koutku Plzeňského Prazdroje ve 
státní svátek 17. listopadu. 
Možnost zahrát si 23. ročník turnaje v srdci světoznámého 
pivovaru nakonec přilákala rekordní počet 126 hráčů z pes-
tré mozaiky zemí od České republiky, Ukrajiny, Německa, 
Španělska, Koreje až po Chile. První desítka hráčů startov-
ního seznamu se pyšnila šachovými tituly a na startu jsme 
tak mohli napočítat čtyři hráče s titulem velmistra, jednoho 
mezinárodního mistra, sedm hráčů s titulem FIDE mistra 
a 3 ženy s titulem ženské FIDE  mistryně. Mezi největší fa-
vority patřil devátý hráč českého žebříčku a první nasazený 
GM Vojtěch Plát, který ve dvou předešlých ročnících uko-
řistil stříbrné medaile, hned za ním druhý nasazený předseda Šachového svazu České republiky GM Martin Petr. Dále si 
zálusk na první cenu 6 000 korun jistě dělali několinásobný vítěz turnaje GM Petr Neuman, čtvrtý nasazený FM Taron 
Shagbazyan a zkušený ukrajinský velmistr operující v našich šachových vodách GM Artem Omelja. 
Zajímavostí byl i start dvou bratrských dvojic Hollanů reprezentujících pražskou OAZU a Eretů ze ŠK Sokol Klatovy. 
Potěšující také byla účast nejmladší šachové generace, kdy v kategorii U15 startovalo 31 šachových nadějí.   
Na šachovnicích se během 9 kol odehrálo celkem 562 partií. V první půlce turnaje se po každém kole měnil hráč ve ve-
dení turnaje, nicméně v 5.kole se vedení ujal ukrajinský GM Artem Omelja a zkušeně proplul bouřemi první šachovnice 
i ve zbývajících kolech a udržel tak korunu prvního hráče až do konce. To, že to byla koruna zasloužená, dokládá, že 
jako jediný hráč v čele neokusil hořkost porážky. Svoje, téměř již tradiční, třetí druhé místo obsadil GM Vojtěch Plát. 
Na třetí místo se posunul výhrou v posledním kole FM Taron Shagbayzan z Ukrajiny. I přes zdržení losu prvního kola 
turnaj nakonec skončil v časovém rámci určeným propozicemi. A my jen doufáme, že si všichni hráči turnaj v prostorách  
Plzeňského Prazdroje užili, líbil se jim, a pokud se nám podaří zorganizovat další ročník, tak přijedou zase. Ze všeho 
nejvíce bychom chtěli poděkovat sponzorům turnaje (Plzeňský Prazdroj, Požární bezpečnost staveb a další), bez jejichž 
podpory bychom turnaj dělat nemohli. 

Za ŠK Garde Kaznějov Ing. Zdeněk Bartoníček



Titulní strana:   Namalovala Tereza Skalová z Kaznějova, 8 let,  
  výtvarný obor ZUŠ Kralovice, pobočka Horní Bříza 

 
 

Čtvrtletní periodický tisk města Kaznějov

Zpravodaj je k dispozici na MěÚ, v řeznictví na náměstí, 
v květinářství v hospodářském dvoře, DOIPEX u nádraží.

Uzávěrka dalšího čísla Kaznějovského zpravodaje je 19.3.2023.

cena výtisku: 5.-Kč

Kino Kaznějov
sobota 21.ledna od 21 hodin

Pořádá Spolek pro Kaznějov


